

**162 (VI). Anonymous petitions concerning the Cameroons under French administration and the Cameroons under British administration**

*The Trusteeship Council,*

*Having before it* the documents circulated as T/Pet.5/R.1, T/Pet.5/R.2, T/Pet.5/R.3 and T/Pet.5/R.4-4/R.1,

*Decides* that these documents, being anonymous communications, call for no action by the Council as petitions;

*Takes note* of these communications for all useful purposes.

*Eightieth meeting,  
3 April 1950 (T/563).*

**163 (VI). Question of the relationship of the Cameroons under British administration with the United Nations as raised in certain petitions concerning that Territory**

*Acting* under Article 87 b of the Charter and in accordance with its rules of procedure,

*Having accepted and examined* at its sixth session, in consultation with the United Kingdom of Great Britain and Northern Ireland as the Administering Authority concerned, which designated Brigadier Gibbons as special representative, those parts of the following petitions which raise the question of the relationship of the Cameroons under British administration with the United Nations:

1. Petition from the Cameroons Federal Union (T/Pet.4/61-5/66),
2. Petition from the Fon of Bikom (T/Pet.4/36),
3. Petition from Mr. Godlove Ndangbi and Chief M. M. Gaforgbe (T/Pet.4/50-5/64),

*Having taken note* of the statements of the representative of the Administering Authority and the special representative on the question of relationship of the Cameroons under British administration with the United Nations, as raised in those petitions,

*The Trusteeship Council*

*Decides* that, as the Trusteeship Agreement for the Cameroons under British administration approved by the General Assembly of the United Nations contained no provision for the direct representation of the peoples of the Cameroons in the Trusteeship Council and no provision for the appointment by the Council of a resident minister in the Trust Territory, no action by the Council is called for on these questions;

*Decides* to inform the petitioners that rule 80, paragraph 1, of the rules of procedure for the Trusteeship Council states:

"The Trusteeship Council may hear oral presentations in support or elaboration of a previously submitted written petition. Oral presentations shall be

**162 (VI). Pétitions anonymes concernant le Cameroun sous administration française et le Cameroun sous administration britannique**

*Le Conseil de tutelle,*

*Saisi* des documents distribués sous les cotes T/Pét. 5/R.1, T/Pét. 5/R.2, T/Pét.5/R.3 et T/Pét.5/R.4-4/R.1,

*Décide* que ces documents, étant des communications anonymes, n'appellent, en tant que pétitions, aucune mesure de la part du Conseil; et

*Prend acte* de ces communications à toutes fins utiles.

*Quatre-vingtième séance,  
3 avril 1950 (T/563).*

**163 (VI). Question des relations du Cameroun sous administration britannique avec l'Organisation des Nations Unies, soulevée dans certaines pétitions concernant ce Territoire**

*Agissant* en vertu de l'Article 87 b de la Charte et conformément à son règlement intérieur,

*Ayant reçu et examiné,* lors de sa sixième session, en consultation avec le Royaume-Uni de Grande-Bretagne et d'Irlande du Nord, Autorité chargée de l'administration du Territoire en question, laquelle a désigné le général Gibbons comme représentant spécial, les parties des pétitions suivantes qui soulèvent la question des relations du Cameroun sous administration britannique avec les Nations Unies:

1. Pétition de la *Cameroons Federal Union* (T/Pét. 4/61-5/66),
2. Pétition du Fon de Bikom (T/Pét.4/36),
3. Pétition de M. Godlove Ndangbi et du chef M. M. Gaforgbe (T/Pét.4/50-5/64),

*Ayant pris acte* des déclarations du représentant de l'Autorité chargée de l'administration et du représentant spécial sur la question des relations du Cameroun sous administration britannique avec l'Organisation des Nations Unies, telle qu'elle a été soulevée dans ces pétitions,

*Le Conseil de tutelle*

*Décide* que, l'Accord de tutelle relatif au Cameroun sous administration britannique et approuvé par l'Assemblée générale de l'Organisation des Nations Unies ne prévoyant ni la représentation directe de la population du Cameroun au Conseil de tutelle ni la nomination par le Conseil d'un ministre résident dans le Territoire sous tutelle, il n'y a pas lieu pour le Conseil de prendre des mesures à cet égard;

*Décide* d'informer les pétitionnaires que l'article 80, paragraphe 1, du règlement intérieur du Conseil de tutelle porte que:

"Le Conseil de tutelle peut entendre des exposés oraux destinés à appuyer ou développer une pétition préalablement soumise par écrit. Les exposés oraux

confined to the subject-matter of the petition as stated in writing by the petitioners. The Trusteeship Council, in exceptional cases, may also hear orally petitions which have not been previously submitted in writing, provided that the Trusteeship Council and the Administering Authority concerned have been previously informed with regard to their subject-matter”;

*Decides* also to inform the petitioners that at present the Trusteeship Council sends Visiting Missions to each of the ten Trust Territories every three years;

*Invites* the Secretary-General to inform the Administering Authority and the petitioners of this resolution in accordance with rule 93 of the rules of procedure for the Trusteeship Council.

*Eightieth meeting,  
3 April 1950 (T/565).*

**164 (VI). Question of the unification of the Cameroons under British administration and the Cameroons under French administration as raised in certain petitions concerning those Territories**

*Acting* under Article 87 b of the Charter and in accordance with its rules of procedure,

*Having accepted and examined* at its sixth session, in consultation with France and the United Kingdom of Great Britain and Northern Ireland as the Administering Authorities concerned, which designated Mr. Watier and Brigadier Gibbons respectively as special representatives, those parts of the following petitions which raise the question of the unification of the Cameroons under British administration with the Cameroons under French administration:

1. Petition from Mr. T. Kulle (T/Pet.4/10-5/4),
2. Petition from Mr. F. E. Burnley (T/Pet.4/11-5/5),
3. Petition from the Balong Native Authority (T/Pet.4/15-5/6),
4. Petition from the Cameroons National Federation (T/Pet.4/16-5/7),
5. Petition from the French Cameroons Welfare Union (T/Pet.4/19-5/8),
6. Petition from the *Union des populations du Cameroun, Comité régional de Nyong et Sanaga* (T/Pet.5/12-4/23),
7. Petition from the *Union Tribale N'tem Kribi* (T/Pet.5/22-4/24),
8. Petition from the *Union des populations du Cameroun, Comité régional de Foumban* (T/Pet.5/29-4/25),
9. Petition from the *Comité directeur de Kumzse* (T/Pet.5/32-4/26),
10. Petition from the *Union régionale des syndicats confédérés de Bamiléké* (T/Pet.5/33-4/27),

seront limités à l'objet de la pétition telle qu'elle a été rédigée par les pétitionnaires. Dans des cas exceptionnels, le Conseil de tutelle peut également entendre des pétitions présentées oralement, même si elles n'ont pas été précédées d'une requête écrite. En pareil cas, le Conseil de tutelle et l'Autorité chargée de l'administration doivent avoir été d'abord informés de l'objet de la pétition.”

*Décide* d'informer les pétitionnaires qu'actuellement, le Conseil de tutelle envoie des missions de visite dans chacun des dix Territoires sous tutelle tous les trois ans;

*Invite* le Secrétaire général à porter la présente résolution à la connaissance de l'Autorité chargée de l'administration et à celle des pétitionnaires, conformément à l'article 93 du règlement intérieur du Conseil de tutelle.

*Quatre-vingtième séance,  
3 avril 1950 (T/565).*

**164 (VI). Question de l'unification du Cameroun sous administration britannique et du Cameroun sous administration française, soulevée dans certaines pétitions concernant ces Territoires**

*Agissant* en vertu de l'Article 87 b de la Charte et conformément à son règlement intérieur,

*Ayant reçu et examiné*, lors de sa sixième session, en consultation avec la France et le Royaume-Uni de Grande-Bretagne et d'Irlande du Nord, Autorités chargées de l'administration des Territoires en question, lesquelles ont désigné respectivement M. Watier et le général Gibbons comme représentants spéciaux, les parties des pétitions suivantes qui soulèvent la question de l'unification du Cameroun sous administration britannique et du Cameroun sous administration française:

1. Pétition de M. T. Kulle (T/Pét.4/10-5/4),
2. Pétition de M. F. E. Burnley (T/Pét.4/11-5/5),
3. Pétition de la *Balong Native Authority* (T/Pét.4/15-5/6),
4. Pétition de la *Cameroons National Federation* (T/Pét.4/16-5/7),
5. Pétition de la *French Cameroons Welfare Union* (T/Pét.4/19-5/8),
6. Pétition de l'*Union des populations du Cameroun, Comité régional de Nyong et Sanaga* (T/Pét.5/12-4/23),
7. Pétition de l'*Union tribale N'tem Kribi* (T/Pét.5/22-4/24),
8. Pétition de l'*Union des populations du Cameroun, Comité régional de Foumban* (T/Pét.5/29-4/25),
9. Pétition du *Comité directeur de Kumzse* (T/Pét.5/32-4/26),
10. Pétition de l'*Union régionale des syndicats confédérés de Bamiléké* (T/Pét.5/33-4/27),